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Kandlemängust karaskini
Kandlemängust karaskini
jutulõnga veeretades
labajalga liigutades
saime kokku – oh, mis hää!
Oli tore, naabrid hellad!
Kallid kaimud kohapeal´ta 
rõõmutoojad Raplamaal´ta!
Jäägu teile muhedasti 
meenutada päeva armast!
Kogemusi kaunikesi
uusi sõpru hulgakesi!

„Kui Kungla rahvas kuld-
sel a´al kord istus maha söö-
ma, siis Vanemuine muru-
maal läks kandlelugu lööma 
...“ Need laulusõnad sobivad 
iseloomustama ja kokku 
võtma Järvakandi Koolis 
toimunud Rapla maakonna 
koolide 4. klasside folkloori-
päeva. See tore ettevõtmine 
leidis aset 20. jaanuaril, toi-
mudes meie koolis juba teist 
korda. 

Folklooripäev tõi kokku 
ligi 120 rahvakultuurihuvi-
list, ületades tublisti eelmi-
sel aastal osalenute arvu. 
Samuti võib rõõmuga tõ-
deda, et üritusest võtsid osa 
pea kõik maakonna koolid. 
Meie kooli esindas kogu 4. 
klass koos klassijuhataja ja 
ürituse eestvedaja Anu-Ma-
rii Kasega.

Sarnaselt eelmisele aasta-
le oli õpilastel ka sel korral 
võimalus osaleda erinevates 
töötubades: klaasitoas, kus 
Kaja Vaikre ja Valve Viljaku 
juhendamisel maaliti pude-
litele Rapla kirivöö must-
rit (muster pärit Kabalast); 
lustitoas, kus keerutati jalga 

ning õpiti muhedaid eestipä-
raseid tantse Eha Sepa ja Ma-
rianne Sepa eestnäitamisel; 
pillitoas, kus erinevate pilli-
dega aitasid  muusikat luua 
meie kooli direktor Aet-Triin 
Vasnu ja muusikapedagoog 
Eve Olgo (Aet-Triin ja Eve 
on mänginud Kose folkan-
sambli Pillipiigad (loodud 
1987. aastal) I koosseisus, 
seega pillitoas vajaminevad 
lood ja mängud tulenesid 
Pillipiigade repertuaarist); 
nukutoas, kus meisterdati rä-
tipoisse ja -tüdrukuid Maarja 
ja Elisabet Võrgu juhenda-
misel; toidutares, kus see-
kord küpsetati Piret Oole ja 
Merike Järviku näpunäidete 
järgi karaskit; tähtpäevatoas, 
kus rahvakalendri tähtpäeva-
desse aitasid pilku heita Aira 
Jakimenko, Anu-Marii Kask 
ja Kristi Lehtla; käsitöötoas, 
kus oli võimalus ilma kan-
gastelgedeta kududa vaiba-
tükikesi. 

Töötuba juhtinud Rita 
Merekivi sõnul on nendest 
tükikestest plaan üks ühine 
seinavaip kokku panna. Vai-
bale tuleb Järvakandi Kooli 
logo ja ilmselt ka Järvakan-
di valla vapp ning kujult 
peaks see meenutama meie 
praeguse valla piirjooni. 
Vaibatükkide valmimisse 
andsid oma tubli panuse ka 
folklooripäeval osalenu ning 
kui tükke peaks veel puudu 
jääma, võtavad kudumise et-
te ka Järvakandi kodutütred.

Õpetajatele-saatjatele oli 
seekord planeeritud eral-

di töötuba, kus sai õppida 
kandlemängu ning tutvuda 
selle kaunikõlalise pilli aja-
looga Eestis. Õpetajatel aitas 
väikekandlega tutvust teha 
Helle Suurlaht, kes on Eesti 
Rahvatantsu ja Rahvamuu-
sika Seltsi rahvamuusika 
mentor. 

Suurepärase kandleõpe-
taja kutsus meie üritusele 
Merike Rego, kellele suur 
tänu selle eest. Ilmselt möö-
dusid need kaks tundi osale-
jate jaoks äärmiselt põnevalt 
ning lausa lennates, sest ena-
mik neist mängis väikekan-
nelt elus esimest korda. Kahe 
sisuka tunni tulemust saime 
kuulda ja nautida aga ürituse 
kokkuvõtet tehes, kus õpeta-

jate-saatjate ühendansambel 
ühe selgeksõpitud looga üles 
astus. Äärmiselt kauni iiri 
rahvalauluga esines ka Hel-
le Suurlaht, mängides meile 
imelise kõlaga harfi.

Üritust ilmestasid kaugelt 
soode ja rabade vahelt koha-
le rännanud Vanemuine ning 
Murueit, kes toreda dialoogi 
ning ühise kandlemänguga 
folklooripäeva sisse juhata-
sid ning hiljem aitasid kallid 
külalised kenasti ka kodu-
teele saata. Üles astusid veel 
„Murueide tütred“ ehk 3. 
klassi kandleansambel ning 
omaloomingut viljelev 4. 
klassi bänd.

Oli taas üks suur päev! 
Rahvustunnet ning eestlust 

igakülgselt esile tõstev ja 
kalliks pidav päev. Selline 
päev, mis jääb osalejatele 
kauaks meelde ning meenu-
tada. 

Aitäh, armas kogukond, 
külalisesinejad kaugemalt 
ning töötubade juhtijad! 
Kõigi osalejate täis kõhu 
eest hoolitsesid Elle Raudne, 
Reet Jänts ning Marina Jaro-
ševitš. 

Folklooripäeva õnnestu-
misele panid õla alla ja/või 
aitasid rahastusega AkzoNo-
bel Baltics Rapla, Järvakan-
di Kool, Järvakandi Vallava-
litsus, MTÜ Klaasipealinn 
ning Raplamaa Arengufondi 
hariduse osafond.

Lõpetuseks mõned to-

redad mõtted meie kooli 4. 
klassi õpilaste sulest: „Mul-
le meeldis folklooripäeval 
see, et sai käia erinevates 
töötubades, sest seal sai teha 
erinevaid asju. Veel meeldis 
see, et sai esineda ja kuula-
ta, kuidas inimene harfiga 
tilistas! Mulle meeldisid 
väga mu rahvariided. Mul-
le meeldis, et sai ka süüa ja 
kõht sai täis. Siis võtsime 
päeva kokku ja sai muusikat 
kuulata ja suuri täiskasva-
nuid näha. Folklooripäeval 
tegime süüa ja uurisime va-
na aega. Mulle meeldis see 
päev, sest see oli lõbus, põ-
nev ja lahe.“

Heivi Äärma
Järvakandi Kooli huvijuht

Vanemuine ja Murueit kandlelugu sõrmitsemas Anu-Marii Kask

Helle Suurlaht harfil musitseerimas Anu-Marii KaskKlaasitoas vöökirja maalimas Heivi Äärma Aet-Triin Vasnu ja Eve Olgo pillitoas rahva-
muusikat esitamas Heivi Äärma
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Väljaandja Järvakandi Vallavalitsus 
Järvakandi, Tallinna mnt 17 
Toimetaja Jaanus Randla; tel 489 4710
e-post: kaja@jarvakandi.ee
Trükk: Kuma trükikoda

VOLIKOGU

Kinnitati ühinemisleping
2016. a viimase istungi pidas volikogu 21. detsembril. 11 voli-
koguliikmest oli kohal 9, puudusid  Raul Kivilo ja Riigo Radik.
Järvakandi valla elanike arvamuse väljaselgitamise andme-
te kinnitamine Järvakandi ja Kehtna valla ühinemise osas

Volikogu otsustas kinnitada Järvakandi vallas ajavahemikul 
10.12.2016–11.12.2016 korraldatud Järvakandi valla elanike 
arvamuse väljaselgitamise tulemused Järvakandi ja Kehtna 
valla ühinemise osas alljärgnevalt. Järvakandi valla hääleõi-
guslike elanike nimekirja oli seisuga 11.12.2016 kantud 1071 
isikut, kellest arvamust avaldas 218 (20,35%). Neist hääletas 
ühinemise poolt 78 (35,78%) ja vastu 137 (62,84%).
Ühinemislepingu ja selle lisade II lugemine ning kinnitamine

Pärast volikogu esimehe Peeter Kustmanni ettekannet ja 
järgnenud arutelu otsustas volikogu kinnitada Järvakandi ja 
Kehtna valla ühinemisleping koos lisadega. Ühinemisleping 
avalikustatakse Järvakandi ja Kehtna valla veebilehtedel 
ning Riigi Teatajas.
Taotlus haldusterritoriaalse korralduse muutmiseks

Volikogu otsustas taotleda Vabariigi Valitsuselt Järvakan-
di ja Kehtna valla haldusterritoriaalse korralduse muutmist 
ühinemise teel uueks omavalitsusüksuseks, mille nimeks 
saab Kehtnakandi vald.
Järvakandi valla 2016. aasta I lisaeelarve vastuvõtmine

Volikogu võttis vastu Järvakandi valla 2016. aasta I lisa-
eelarve tulude, finantseerimistehingute ja kulude kogusum-
mas 12 436 eurot. Lisaeelarve koosnes saadud väikeprojekti-
de toetustest ürituste ja õppeprogrammide elluviimiseks ning 
toetustest museaalide, noortekeskuse mängude soetamiseks 
ja rahvariidekomplektide täiendamiseks.
Järvakandi valla aukodaniku nimetuse andmine

Pärast teemakohast mõttevahetust otsustas volikogu ni-
metada Järvakandi valla aukodanikuks Saima Medelli.
Alanud aasta esimene volikogu istung toimus 25. jaanuaril. 
11 volikoguliikmest oli kohal 8, puudusid  Sirje Ahtijainen, 
Raul Kivilo ja Valli Raidma.
Maa tasuta võõrandamise taotlemine

Volikogu otsustas taotleda riigile kuuluva Vana-Asula 
põigu maaüksuse (4734 m²) tasuta võõrandamist Järvakandi 
vallale. Maaüksuse võõrandamist taotletakse ettevõtluskesk-
konna arendamiseks.
2017. aasta eelarve I lugemine 

Volikogu jätkab eelarve esimest lugemist järgmisel istungil.
Järvakandi Vallavolikogu 21.12.2016 otsuse nr 25 „Taot-
lus haldusterritoriaalse korralduse muutmiseks“ muut-
mata jätmine

Kohanimenõukogu (Vabariigi Valitsuse moodustatud asja-
tundjate komisjon) tegi Järvakandi ja Kehtna vallale ettepane-
ku loobuda loodava valla kavandatavast nimest Kehtnakandi, 
põhjendades ettepanekut sellega, et nimi Kehtnakandi on eba-
sobiv, sest on võõrapärane muundatud kunstnimi. Volikogu 
väljendas seisukohta, et see poolte kompromissina sündinud 
nimi ei ole võõrapärane, ja otsustas jätta 21.12.2016 otsuse 
nr 25 „Taotlus haldusterritoriaalse korralduse muutmiseks“ 
punktis 1 esitatud taotlus Vabariigi Valitsusele uue omavalit-
susüksuse nime osas muutmata ning taotleda Vabariigi Valit-
suselt Järvakandi ja Kehtna valla haldusterritoriaalse korraldu-
se muutmist ühinemise teel uueks omavalitsusüksuseks, mille 
nimeks saab Kehtnakandi vald.

JK

28. detsembril allkirjastasid Järvakandi ja Kehtna volikogu esime-
hed Peeter Kustmann ning Katrin Velleste ja vallavanemad Mart 
Järvik ning Indrek Kullam Lokuta puhkekeskuses kahe valla lii-
tumislepingu.
M. Järviku sõnul säilis lepingu sisu sellisena, nagu varem kokku 
lepitud, sh jääb valla juriidiliseks aadressiks praeguse Järvakan-
di vallamaja aadress, ühendvalla sümboolikana kasutatakse kuni 
uue väljatöötamiseni ametlikult praegust Järvakandi valla süm-
boolikat. Reaalselt hakkavad võrdsete vallakeskustena toimima nii 
Järvakandi kui Kehtna.   
Järvakandi ja Kehtna vald ühinevad pärast 2017. aasta oktoobris 
toimuvaid kohalike omavalitsuste volikogude valimisi. 

21. detsembri Järvakandi 
vallavolikogu kuue liik-
me otsus liidab selle aasta 
oktoobrikuus Järvakan-
di Kehtnaga, vallaga mis 
moodustati Eesti taasise-
seisvumisel Kehtna kü-
lanõukogust. Nimetatud 
külanõukogu oli  ja on ka 
täna vallana nõrga tööstu-
sega põllumajanduspiir-
kond, mis on moodustatud 
viie  valla lõigetest. Tegu 
on tehtud! Arvasime, et 
oleme 25 aastat õppinud 
elama demokraatlikus 
ühiskonnas, aga Järvakan-
dis saavutas autokraatia ja 
ostan-müün juhtimisprint-
siip võidu.

Ühinemislepingust. Le-
pingu sõnastust on lihvitud 
ja kui arvame välja  kaks 
lepingupunkti, erinevused 
Rapla poolt pakutud ühi-

nemislepingu projektiga 
praktiliselt puuduvad. Esi-
mene erinevus – ühend-
valla vallavalitsuse ja 
vallavolikogu juriidilisest 
aadressist Järvakandis on 
sõnakõlks. Ei hakka valla-
volikogu ja -valitsus oma 
istungeid siin pidama. 

Teine erinevus – kaks 
valimisringkonda ühe ase-
mel – on minu teada kirjas 
ainult paaris ühinemisle-
pingus. Järvakandile an-
nab suhteliselt väike vali-
misõiguslike kodanike arv 
tulevases 21-liikmelises 
volikogus kuni viis kohta. 
Seega oleme tulevikus kä-
piknukk üle 2/3 enamuses 
oleva Kehtna poole käes. 
Kaks valimisringkonda on 
lepingusse kirjutatud tõe-
näoliselt Järvakandi soo-
vil. Järjekordne valimis-

liit Järvakandi loodab siin 
valitseda veel neli aastat. 
Vallaametnike arvust min-
nakse ümmarguse jutuga 
mööda. Tõenäoline on, et 
ametnike arv saab osaval-
dade vallamajades olema 
samas proportsioonis nagu 
volikogudes ehk 1 : 4. 

Lepingus on kirjas ai-
nult lasteaiatöötajate pal-
gatingimuste võrdsustami-
ne, see tähendab Kehtna 
poolele palgatõusu. 

Ühendvalla majanduse 
tasakaalustatud arenda-
mine ei too meile midagi 
head. Vähesed finantsid 
lähevad Kehtna järeleaita-
miseks. 

Väljast tulevad  finant-
seeringud lähevad valda, 
millel on tuntud nimi. 
Need ei tule Kehtnakandi 
valda, vaid Raplamaal ik-

ka Kohila, Rapla ja Märja-
maa valda. Kordan Järva-
kandi põliselaniku Elmar 
Unga sõnu: “Nii Järvik ja 
vallavolikogu selle Kehva-
kandi valla valmis tegid!“ 
Ka tulevikus ootab seda 
valda elu, kus elamiseks 
on raha vähe, kuid suremi-
seks palju.

Sügisesed omavalitsus-
te volikogude valimised 
lähenevad kiiresti. Jär-
vakandi rahvas! Kandi-
deerige ise julgelt, tulge 
valima ja eraldage terad 
sõkaldest. Otsime võima-
lust valla aukodaniku Ants 
Sepa unistuse realiseerimi-
seks – Järvakandi Kehtna-
le kinkimise lepingu tühis-
tamiseks, et pöörata areng 
uuesti Rapla suunale.

Enno Alliksaar
vallavolikogu  liige

Ühinemissaaga sai läbi

Kiire pilguheit läinud aas-
tale ütleb, et põnev aasta 
oli. Oli muresid, rõõme, 
kordaminekuid, oli ehita-
mist ja ka plaanide mitte-
täitumist, oli vaidlemist 
ning teravaid ütlemisi. No-
vembri lõpul nägime ära 
ka algava talve näo. Raja-
meister Marko ajas kiirelt 
suusarajad sisse ja paljud 
meie inimesed said veidi 
suusatamistki nautida.

Arvan, et kõige olu-
lisem meie alevi elani-
ke  jaoks oli läinudsuvine 
peatänava remont. See, et 
teetööd algavad jaanipäe-
va paiku, sai lõplikult sel-
geks märtsis. Uue teetam-
mi projekteerimistöödega 
alustati küll ülemöödunud 
aasta sügisel, kuid projek-
ti kooskõlastamised ning 
lõplik „jah“ tööde rahas-
tamisele saabus alles vara-
kevadel.

Tagantjärele võib öel-
da, et teetööde teostamise 
planeeritud ajagraafik pi-
das üsna hästi paika, väi-
kese viivituse tingis vaid 
ligemale nädala kestnud 
vihmaperiood. Teeolud 
peatänaval olid sel pe-
rioodil pehmelt öeldes 
rasked, aga lõpptulemus 
teeremondi järel siiski pä-
ris hea. Tänaseks on need 
rasked hetked unustatud ja 
võime ainult rõõmu tunda 
paranenud teeolude üle. 
Alevi Tallinna-poolses ot-
sas alustatud kergtee ehi-
tamisel jõudsime teetam-
mi rajamisega lõppfaasi. 
Kevadel lõpetame tee-
tammi, viime selle musta 
katte alla ja loodetavasti 
õnnestub leida sobiv la-
hendus ka kergteele silla 
ehitamiseks üle Nurtu jõe.

Sügise saabudes olime 
lähtudes haldusreformi 
seadusest sunnitud alusta-

ma liitumisläbirääkimisi, 
et täita seaduses ettenäh-
tud 5000 elaniku miini-
mumnõue. Kaaludes või-
malikke valikuid, otsustas 
volikogu läbirääkimiste 
kasuks Kehtna vallaga. 
Kehtna  ja Rapla (suur)
valla võrdluses olid kaa-
lukeelteks Kehtna kasuks 
just tugevate osavaldade 
olemasolu, mõlema kes-
kuse võrdse arendamise ja 
teenuste võrdse jagamise 
põhimõte ning uue valla-
keskuse juriidiline aadress 
ehk tegelik asukoht Järva-
kandis. Uue valla nimeks 
jääb Kehtnakandi vald, 
mida küsitlusel toetas ena-
mik mõlema valla hääleta-
mas käinud kodanikest.

Järvakandi ja Keht-
na valla liitumislepingus 
on kõik olulised teemad 
valdkondade kaupa esita-
tud. Leping kajastab kahe 
võrdsetel alustel ühineva 
omavalitsuse ühinemise 
mudelit. Uus omavalitsus 
on ühtse keskuseta, kuid 
kahe osavallakeskusega 
ühendvald. Osavaldades 
säilivad vallakodanikele  
kõik seni osutatud tee-
nused. Ükski Järvakandi 
elanik ei pea sõitma tee-
nuse järele Kehtnasse ega 
Kehtna elanik Järvakanti. 
Elu läheb vallakodaniku 
jaoks vanaviisi edasi. Vali-
sime teadlikult sellise tee, 
mis erineb selgelt maa-
konnakeskuse pakutud la-
hendusest, teades, et see 
valik aitab säilitada mõ-
lema liituva omavalitsuse 
seni hästi hakkamasaanud 
kogukonnad. Selline la-
hendus aitab säilitada elu 
maapiirkondades, vastupi-
diselt keskvalitsuse soo-
vitatud tsentraliseerimise 
mudelile.  

Volikogu valimised toi-

muvad kahes ringkonnas 
(Järvakandi ja Kehtna) 
ning valimisringkonnad 
ühtlustatakse tulevikus 
(pärast uue volikogu va-
limisi) suuruselt enam-
vähem võrdseks. Selline 
lahendus tagab mõlema 
osavalla kodanike võrd-
se esindatuse volikogus. 
Loodava omavalitsuse 
volikogu hakkab koos 
käima kordamööda mõ-
lema osavalla keskuses. 
Volikogu koosseis ja val-
lavanem selguvad pärast 
2017. aasta oktoobris toi-
muvaid valimisi. Osavalla 
keskust jääb ühinemisle-
pingu järgselt juhtima üks 
kahest abivallavanemast 
(kes on ühtlasi vallava-
litsuse liige) ja temale al-
luvad kahe keskuse vahel 
jagatavad nõunikud ning 
nende alluvuses töötavad 
ametnikud-spetsialistid. 
Mõlemad vallamajad jää-
vad endiselt kasutusse, ei 
looda maakonda nõusta-
vate konsultantide soovi-
tatud teenuspunktide süs-
teemi. Aeg on näidanud, 
et varem liitunud omava-
litsustes on saanud tavaks 
need teenuspunktid mõne 
aasta jooksul pärast ühi-
nemist sulgeda, kusjuures 
seda on põhjendatud kulu-
de kokkuhoiu saavutami-
sega. Elu kvaliteet endises 
vallakeskuses aga läheb 
tavaliselt seejärel kiirelt 
allamäge. Selliseid näi-
teid võib tuua mitmest en-
disest vallakeskusest, kus 
olukord pärast liitumist 
järsult halvenenud on.

Läinud aasta sügisel 
osalesin Eesti Linnade 
Liidu esindajana ÜRO 
kliimamuutuste raamkon-
ventsiooni 22. konverentsil 
COP 22 ja sellega kaas-
nevatel üritustel Marokos 

Marrakechi linnas. Kui 6. 
novembri õhtul lennuväl-
jal lennukist maha astusin, 
siis ei võtnud Aafrika meid 
vastu mitte tavapärase päi-
kese ja kuuma ilmaga, vaid 
õhutemperatuur oli sel-
le aja tavapärasest 35-40 
kraadist langenud vähemalt 
25 kraadi jagu. Kliima soo-
jenemise vastu võitlemise 
konverents, millest võttis 
osa üle 20 000 delegaadi, 
toimuski suhteliselt  jahe-
das ja vihmases Aafrikas, 
kus öösiti langes tempera-
tuur alla 10 kraadi, ühel ööl 
lausa +5 kraadini. Käisin 
Aafrikas sõna otseses mõt-
tes külmetamas, sest seal-
setes hotellides küttesüs-
teemid puuduvad. Paljude 
maade teadlased väitsidki 
irooniliselt, et enam ei tasu 
võidelda mitte kliima soo-
jenemise, vaid muutumise 
vastu. See oleks aga kan-
napööre kunagi Al Gore'i 
poolt algatatud kampaa-
niale ja kliimasoojenemise 
vastu võitlemise põhimõte-
test loobumine.

Alanud on viimane aas-
ta, kus veel eksisteerib 
omavalitsusüksus nimega 
Järvakandi vald. Õnneks 
me teame, et meilt ei kao 
tulevikus vallakeskus. Ja-
gugu meie vallaametnikel 
ning volikogu liikmetel os-
kust ja tarkust, et leida kõi-
kides eluvaldkondades eda-
sitoimetamiseks parimad 
lahendused. Soovime, et 
haldusreformiga kaasneva-
te muutuste mõju vallako-
danikele oleks minimaalne, 
samuti, et kliimamuutused 
Eestis ning kogu maailmas 
oleksid võimalikult väike-
sed ja meil siin oleks ikka 
endiselt neli aastaaega.

Tegusat aastat soovides
Mart Järvik
vallavanem

Kokkuvõte 2016. aastast 
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Noored on ajast aega armas-
tanud  ühiseid koosolemisi. 
Nii oleme ka noortekesku-
ses korraldanud toredaid ja 
põnevaid laagreid. 2016. 
aastal korraldasime neli 
erinevat laagrit: volbriöö-, 
suvelõpu-, sügis- ja aastalõ-
pulaagri.

Noorsootöö seaduse ko-
haselt on kahte tüüpi laag-
reid: projekt- ja püsilaagrid. 
Viimane tegutseb kokku üle 
60 päeva aastas, projektlaa-
ger aga alla 60 päeva aastas. 
Mõlemal juhul peab vahe-
tuse kestvuseks olema vä-
hemalt kuus ööpäeva. Meie 
mõistes on aga laager noor-
tele mõeldud 1–3päevane 
ööbimisega ettevõtmine.

Lähemalt kahest viima-
sest laagrist.

2.–3. detsembril toimus 
sügislaager „Noorteöö“, 
milles osales 25 noort. Laa-
ger algas kohtumisõhtuga, 
kus külaliseks oli Rapla po-
litseijaoskonna piirkonnava-
nem Jaan Sildoja. Noored 
kuulasid huviga ja esitasid 
hulgaliselt küsimusi. Räägiti 
huligaansusest ja trahvidest, 
nii alkoholismist kui ka nar-
kootikumidest jpm. Õhtu jät-
kus lõbusamate tegevustega. 
Nimelt pidi iga tuba astuma 
välja playbox numbriga. Sel-
les olid osavamad tüdrukud. 
Poistele meeldis aga mo-
biilne mälumäng „Kahoot“, 
mida kuidagi lõpetada ei 
tahetud. Noored said ka ise 
kokata, et noorteööl ikka 
vastu pidada. 

Hommikupoole ööd oo-
tas noori põnev väljakutse. 
Kadunud olid laagrijuhid 
Merike ja Vahur, kes tuli 
etteantud märksõnade abil 
õueterritooriumilt üles lei-
da.

Kuigi magamine jäi lü-
hikeseks, olid noored hom-
mikul reipalt võimlemas ja 
jooksmas. 

Pärast kõhukosutust 
jätkus laager koolitusega. 
Külas oli René Meimer Ke-
pikõnni Liidust, kes rääkis 
kaasahaaravalt terviseliiku-
misest ja kepikõnni kasulik-
kusest.

René Meimer on treeni-
nud paljusid tippsportlasi. 
Näiteks Allar Levandile oli 
ta esimene treener. Vaata-
mata oma vanusele  on ta 
ise väga heas vormis ja te-
geleb aktiivselt tervisespor-
diga. Ta rõhutas noortele, 
et mitte sport ei ole tervis, 
vaid  liikumine. See on ka 
näiteks rattaga sõitmine või 
muu liikumine, mida teha 
armastad. 

Koolituse teises osas 
andis Meimer noortele käi-
miskepid kätte, et ikka kõi-
ke praktiliselt järele proovi-
da. Ja uskuge või mitte, aga 
15 noort tegid läbi 3,7 km 
kepikõnniretke lumisel ter-
viserajal! 

Noortelaagrite puhul 
oleme noori aktiivselt kaa-
sanud ka korraldusprotses-
si, kus sel korral lõid kaasa 
Kadi-Triin Varik, Mari Lut-
šihhin, Eva-Lotta Herem ja 

Kristel Kruusmaa. 
Ja kuigi laager pani nii 

mõnegi noore närvid proo-
vile, võib kokkuvõtteks öel-
da, et lõpp hea, kõik hea!

Laagri toimetamisele ai-
tasid kaasa ka täiskasvanud: 
Vahur Kuusk, Krista Hein-
leht, Monika Jõearu, Aliis 
Sarapik ja Katrin Anto. Tä-
nu ka imemaitsva kringli 
eest Malle Miilmannile!

Detsembris said noored 
osa veel ühest laagritege-
misest, mis oli seekord 
ühepäevane ja mõeldud 
algklassidele. Ettepaneku 
noortekeskusele tegi Eesti 
Punase Risti Rapla seltsi 
esindaja Sirli Arro, kelle 
toel koostasime eelarve ja 
tegevuskava.

Aastalõpulaager algas 
esmaabi lühikursusega 
noortekeskuses. Mängude 
ja praktilise õppimise abil 
möödus hommikupool kii-
resti.

Pärast lõunasööki 
Jerwencato Bistros toimus 
väljasõit Kaisma Suurjärve 
puhkealale, kus meid ootas 
tore üllatus. Nimelt olime 
sattunud väikesele päkapi-
kumaale, kus meid võtsid 
vastu meie noorteka sõb-
rad Aliis ja Treks. Teinud 
kaasa virgutusvõimlemise, 
kutsusime enda sekka ka 
jõuluvana, kes oli vahepeal 
tukastama jäänud. Jõuluva-
na sai lastega kohe jutusoo-
nele. Ta rääkis ka sellest, et 
kui ta Eestis lapsi külastab, 
siis Kaisma puhkeala on 

talle mõnus peatuspaik, kus 
puhata ja ööbida.  Kingi-
tuseks sai iga noor endale 
väikese jõulupaki.  Eriline 
au oli jõuluvanal õnnitleda 
kaht sünnipäevalast – Red-
narit ja Ennu. Siis saatsime 
jõuluvana tööle ja läksime 
ise uudistama järveäärset 
matkarada. Lisaks esmaabi-
tarkustele õppisime sel päe-
val ka seda, kuidas liikuda 
talvises metsas ja tähele 
panna loodusmärke. Kogu-
sime jõudu energiapüramii-
dis ja imetlesime vaatetor-
nist kaunist rabamaastikku. 
Kui 3-kilomeetriselt retkelt 
tagasi päkapikumaale jõud-
sime, siis oli juba üsna hä-
mar ja kõikjal põlesid küün-
lad. Meile pakuti sooja teed, 
lõkkekartuleid ja -vorste 
ning maiuspalaks šokolaa-
dikringlit. Ja kui püstkojas 
tule paistel sooja saadud, 
ootaski ees juba kodutee. 
Seda siirast tänu, mis laste 
silmist vastu vaatas, ei os-
kagi edasi anda!

Täname kõiki sellele 
päevale kaasaaitajaid. Aas-
talõpulaagrit rahastas Eesti 
Punase Risti Selts. 

Laagritegevustega jät-
kame ka sel aastal. Noor-
te soovil on plaanis eraldi 
laagrid tüdrukutele ja pois-
tele, teatrilaager jne. Ra-
plamaa noorte ühislaager 
„Üle piiri“ toimub sel aastal 
6.–11. augustil Harjumaal 
Saue vallas.

Merike Rego
Järvakandi ANK-ist

Noortekeskuse laagriaasta 2016 Suusad on, lund mitte ...
Uus aasta on hooga peale tulnud ja sportlikku rassimist on ja-
gunud algusest peale, ainult lumevana pole asjale veel pihta 
saanud. Loodame, et lehe ilmumisks on suusaringid tehtud. 

11. jaanuaril oli ajalooline päev Järvakandi Kooli spor-
dis. Nimelt osales meie kool 6.–9. klasside maakonna kooli-
noorte saalijalgpalli EV-l Raplas koguni kahe võistkonnaga 
ja palju ei puudunud, et mõlemad oleks ka finaali pääsenud. 
Kui II võistkond pidi poolfinaalis Kehtnale alla vanduma 
alles penaltiseeria järel, siis I võistkond alistas sellesama 
Kehtna finaalis just penaltitega. Viimase otsustava lõi sisse 
kaitse tugitala Ander Leiste, võidukas võistkonnas mängisid 
veel Aldo Pärn, Jaan Johannes Randla, Villibert Võrk, Egon- 
Marten Anto ja Virgo Trommel. Hästi mänginud II võistkond 
kaotas III koha mängus napilt Juurule (1 : 2) ja sai IV koha. 
Võistkonnas mängisid Tõnu Algre, Kristo Kivisild, Markus 
Kiil, Edgar Jaroševitš, Arto Kivisild, Kenneth Kõrgeperv ja 
Oliver Lang. Ees ootab 22. veebruaril vabariigi finaalvõist-
lus Viljandis, ka see on meil esmakordne kogemus.

12. jaanuaril said 8 meie kooli tublimat suusatajat (seda 
küll eelmise talve tulemuste põhjal) osaleda üritusel "Suusad 
kooli". Tegemist on Eesti Olümpiakomitee projektiga, kus 
kõikide maakondade vahel jagatakse välja 515 komplekti 
suusavarustust, nendest 30 tuli meie maakonda. Et gümnaa-
siumid omavad juba oma suusabaase, siis otsustati jagada 
komplektid väiksemate, aga tublimate vahel. Nii jagatigi 
suusad nelja kooli vahel ja meile jagus komplekte tervelt 8. 
Kaiu kooli aulas andis varustuse pidulikult üle EOK asepre-
sident Jüri Tamm, kohal oli pea kogu Olümpiakomitee, maa-
konna spordiliit ja muud tähtsad tegelased. ärast pidulikku 
osa toimus õues Vahur Teppani suusatund, kus varustus jaga-
ti välja spetsiaalsest suusabussist ja Vahur näitas ning lapsed 
tegid järele huvitavaid harjutusi ning mänge suuskadel. 

16. jaanuaril võistlesid koolinoored taas Rapla Sadolini 
spordihoones, kus toimus kergejõustiku uue aasta võistlus. 
Pärast pikki pühi näidati nii pikki hüppeid kui ka tublisid kuu-
likaari (juhtus ka vastupidist, aga ikka juhtub). Kristo Kivisild 
saavutas AP arvestuses kaks esikohta: kaugushüppes (5.15) ja 
60 m tõkkejooksus (10,7) ja oli III kuulitõukes (7.32). Arto Ki-
visild oli võidukas CP kuulitõukes (9.28) ning saavutas II koha 
60 m tõkkejooksus (10,3) ja kaugushüppes (4.33). Auhinna-
listele kohtadele tulid veel Tõnu Algre (AP), kes sai II koha 
kuulitõukes (9.03), kaugushüppes (4.63) ja 60 m tõkkejooksus 
(11,6); Egon-Marten Anto (CP): II koht kaugushüppes (4.06) 
ja III 60 m tõkkejooksus (11,8) ning kuulitõukes (7.20) ja Ste-
ven Araslanov (CP): II koht 60 m tõkkejooksus (10,9) ja kuu-
litõukes (7.35) ning III kaugushüppes (3.73). Hästi esinesid 
ka Rapla Vesiroosi Gümnaasiumis õppivad Kaspar Rasmus 
Eelmaa (JP): I koht kuulitõukes (11.95) ja II 60 m tõkkejook-
sus (10,2) ja Kevin-Viktor Beresnev (CP): III kaugushüppes 
(4.23) ja 60 m tõkkejooksus (10,8).

20. jaanuaril olid kergejõustikunoored juba Kohilas, kus 
toimus TV 10 Olümpiastarti 46. hooaja II etapp. Hoos olid 
meie vanemad poisid, kes võtsid mõlemal alal koguni kol-
mikvõidu. Arto Kivisild saavutas kaks esikohta: 60 m tõkke-
jooksus (10,5) ja teivashüppes (2.10). Tublid olid ka Egon-
Marten Anto: II teivashüppes (2.10) ja III 60 m tõkkejooksus 
(11,4) ning Steven Araslanov: II 60 m tõkkejooksus (10,7) ja 
III teivashüppes (1.60). Nooremate poiste arvestuses saavu-
tas Kevin-Viktor Beresnev (RVG) kahel alal II koha: 60 m 
tõkkejooksus (10,5) ja kõrgushüppes (1.30).

18. veebruaril toimuvad Rapla maakonna talimängude 
raames Järvakandis suusatamine, lauatennis, sangpommi 
tõstmine, mälumäng ja juhtkonnavõistlus. Seda, kas talimän-
gudel ka suusavõistlus toimub, selgub juba õige pea. See, kas 
need on Raplamaa viimased mängud, selgub natuke hiljem.

24. veebruaril liigume koos teiste terviseradadega ja ko-
gume kilomeetreid vabariigi sünnipäeva auks.

Alates 23. jaanuarist on väheke muutunud ka harjutamise 
ajad võimlas:

E 17.00 jalgpall (M)
    18.30 sulgpall
T 17.30 lauatennis
   19.00 saalihoki (M)

Margus Sepp

Nagu meediastki kuuldud, 
saame meiegi taas öelda, 
et ennetustegevus on vil-
ja kandnud. Tulekahjudes 
hukkunute arv Eestis on 
vähenenud 10 aastaga 164 
inimeselt 38-ni. Seda on 
mõjutanud mitu tegurit. 

1) Ennetustegevus/ko-
dukülastused – tähelepanu 
all on eelkõige olnud kesk-
kütteta kodud – nii ka edas-
pidi. Külastused võivad va-
hel ka tüütud tunduda, kuid 
tihti on nii, et kui aasta eest 
lahendasime korteris tuleo-
hutusalased probleemid, on 
nüüd samad mured tagasi: 
suitsuandur on alla võetud, 
küttekolle puhastamata, 
küttematerjal kolde suu 
ees, lahtised elektrijuhtmed 
ripuvad seinal jne. Et me 
ei tea, kus on asjad korrast 
ära, teeme korduvaid kü-
lastusi nii teile kui ka teie 
naabritele. Õnnetus naabri 
juures võib hävitada teiegi 
kodu, seega tasub olla hoo-
las ja hoolitseda ka naabrite 
eest. 

2) Väljaõpe ja varustus. 
Tänaseks on päästjavälja-
õppe saanud kõik valves 
olevad päästjad ja meeskon-
navanemaväljaõppe kõik 
valves olevad meeskonna-

vanemad. Meeskonnavane-
ma kutse saamiseks alustas 
õpinguid üks päästja. Juba 
üle kümne aasta on meil 
ka vajalik varustus (väga 
kallis) suitsusukeldumise 
teostamiseks. Aga kui palju 
maksab inimelu ja inimeste 
vara? 

3) Meeskonna komp-
lekteeritus. Eelmisel aastal 
jõudsime esimest korda olu-
korrani, kus meie komando 
isikkoosseis on komplek-
teeritud vastavalt nõuetele 
– iga päev on valves üks 
meeskonnavanem ja vähe-
malt kaks päästjat. See ta-
gab võimaluse teostada ka 
suitsusukeldumist – meestel 
on õigus vajaduse korral 
kohe siseneda põlevasse 
hoonesse ja teha ka muid 
ohtlikke töid. Vabatahtlikel 
sellised õigused meie piir-
konnas puuduvad. Jätkuvalt 
saan öelda, et Järvakandi 
komando väljasõidupiir-
konnas pole pärast suitsu-
sukeldumise õiguse saamist 
hukkunud hoonetulekahjus 
ühtegi inimest – oleme kõik 
kannatanud elusalt välja 
toonud. Suitsusukeldumise 
õigus on meil alates 2006. 
aastast ja sellest ajast on 
olemas ka vastav varustus. 

Siis olid nõuded ka natuke 
leebemad.

4) Inimeste käitumine. 
See algab kodust ja lapse-
põlvest. Kui inimene ei hoo-
li oma elust, ei saa ka meie 
palju aidata. Me ei saa iga 
päev jälgida kõiki inimesi, 
et nad järgiksid tuleohutuse 
nõudeid. Seda saavad oluli-
selt rohkem teha lähedased, 
naabrid ja lastevanemad. Ja 
seda on ka rohkem tegema 
hakatud. Palju on tehtud 
päästeautode juurdepääsu 
ja veevarustuse tagamiseks. 
Ka need on üliolulised, ku-
na päästeautod kaaluvad 
ligi 20 tonni ja põhiautol 
jagub kustutusvett vaid 5–6 
minutiks. Paakautot meil 
hetkel pole.

Kui eelnimetatud neljast 
põhiosast üks ära võtta, pole 
enam võimalik elusid selli-
sel tasemel päästa. Seega 
hoolitsegem enda, lähedaste 
ja naabrite eest, siis on meil 
kõigil turvalisem elada. Hä-
daabi number 112 ootab teie 
kõnesid ka siis, kui kahtlus-
tate õnnetusest – näiteks 
naabril piiksub suitsuandur 
ja uksele koputamisele ta ei 
vasta. Ärge kartke helistada, 
kiire helistamine võib pääs-
ta elu!

Järvakandi komando 
võttis osa maakonna meist-
rivõistlustest tuletõrjespor-
dis ja võitis vähendatud 
meeskondade arvestuses 
autopritsivõistluse. Sellises 
arvestuses seetõttu, et võist-
konna suuruseks oli ette 
nähtud kuus meest ja kutse-
lised osalesid valves oleva-
te meestega. Meil pole aga 
kunagi kuut meest korraga 
valves, vaid kolm kuni neli.

Kavas on Järvakandis 
ja lähiümbruses korraldada 
koolitus, kuidas saada hak-
kama elektri, veevärgi ja 
kanalisatsioonita nii soojal 
kui ka külmal ajal. Küllap 
saab enamik sellises olu-
korras hakkama, pigem pa-
neme rõhku sellele, kuidas 
ja milliseid seni külmikus 
hoitud toiduaineid kasuta-
da. Osa neist võivad pikalt 
sooja käes olles muutuda 
lausa mürgiseks, kui külmik 
ei tööta. Samas lükkame 
ümber müüdi, et nüüd peab 
hakkama kokku ostma suu-
res koguses erinevaid toidu-
aineid. Ja veel tutvustame 
mitmesuguseid nippe oda-
vamaks hakkamasaamiseks 
teatud hädaolukordades.

Marko Matson
komandopealik

K 17.00 jalgpall (N)
    18.30 sulgpall
N 18.00 lauatennis
R 17.30 saalihoki (M)

Kaius uue suusavarustusega Margus Sepp

Päästjate tegemisi
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85
Lembi Mägelainen
Lembi Dettenborn

80
Helmi Pruus

70
Ljubov Kuznetsova

Nurme-Mall Mikiver  
11.03.1926–17.11.2016 

Vilma Kabanen 
11.05.1929–8.01.2017

Meida Taliga  
30.10.1920–13.01.2017

Ella Vaga 
4.02.1923–17.01.2017

Juta Pajumaa 
16.09.1934–17.01.2017

Jumalateenistused EELK Järvakandi Pauluse kirikus

• Pühapäeval, 5. veebruaril kell 15 
 armulauaga jumalateenistus 
• Pühapäeval, 19. veebruaril kell 15 
 armulauaga jumalateenistus,     
 järgneb koguduse täiskogu koosolek
• Pühapäeval, 5. märtsil kell 15     
 I paastuaja pühapäeva jumalateenistus 
• Pühapäeval, 19. märtsil kell 15 
 III paastuaja pühapäeva armulauaga jumalateenistus 
• Laupäeval, 25. märtsil kell 15 
 paastumaarjapäeva palvus, 
 1949. aasta küüditamisohvrite mälestamine   
  
Kogudust teenivad 
hooldajaõpetaja Mihkel Kukk, tel 486 8144, 5565 0722
õpetaja emeeritus Kalju Kukk, tel 487 7326

MITMESUGUST
Ostan parima hinnaga üm-
marguste või ovaalsete kivi-
dega merevaigust kaelakee. 
Aus kaup ja raha kohe kät-
te. Helista julgelt! Tel 5871 
0351.

SILMADE KONTROLL JA PRILLIDE MÜÜK
31. märtsil kell 10
JÄRVAKANDI KULTUURIHALLIS
 Silmade kontroll maksab 15 €.
 Prillitellijale on kontroll 8 €. 
 Lastele kontroll 10 €.
 Prillitellijale lapsele visiit 5 €. 
INFO ja etteregistreerimine telefonil 5323 2454

Metsakeskus.ee

Ostame kasvavat metsa, põllumaad 

ja metsakinnistuid hinnaga 

kuni 10 000 eurot/ha. 

Kinnistud võivad olla tehtud raietega 

või asetseda piiranguvööndis.

Tel: 56 111 900

Ettevõtluse Arendamise Sihtasutus ja  BDA Consulting OÜ
koostöös Raplamaa Arendus- ja Ettevõtluskeskusega korraldavad

ALUSTAVA ETTEVÕTJA BAASKOOLITUSE
Koolitus annab vajalikud baasteadmised oma ettevõtte alustamiseks ja oskused ette-
võtlusega tegutsemiseks

Koolituse teemad:
• strateegiline planeerimine väikeettevõttes: mina-ettevõtja, äriidee ja -mudel
• turundus ja müük: turundusuuringud ja -strateegia ning turundus- ja müügiplaan
• finantsjuhtimine, raamatupidamine, maksud, finantsprognooside koostamine
• meeskond ja juht
Koolitajad on Elmo Puidet ja Siiri Einaste.

Koolituse käigus koostab osaleja äriplaani ja tegevuskava.

Koolitus toimub: 14.–15.03, 28.–29.03, 18.–19.04 ja 3.05 kella 10–17
Rapla Kultuurikeskuse kammersaalis (Tallinna mnt 17A, IIkorrus)

Osalemistasu: 40 eurot, milles sisalduvad koolitusmaterjalid ja kohvipausid. Koolitu-
selt on võimalik tulumaks tagasi küsida.

Koolitusele kandideerimiseks tuleb esitada sooviavaldus, mille leiate www.raek.ee. 
Täidetud ankeedi palume saata hiljemalt 6. märtsiks aadressile aili@raek.ee. Lisainfo 
Aili Gutmann  489 4750.

Valtu Jahimeeste Selts korraldab JAHITEOORIA KURSUSED algajatele ja-
himeestele Valtu jahimajas.  Kursuse maht on 55 tundi. Loengud toimuvad 
puhkepäevadel märtsikuus.  Samas  toimuvad laskeharjutused  ja eksamid.  
Kursused toimuvad, kui osavõtjaid on vähemalt 20. Registreeruda aadressil 
viktor.reino@gmail.com


